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Dorothea Erbele-Küster, Biblical Hermeneutics of Food in Times of Pandemics 
 

Summary: Biblical texts have responded to situation of crisis with different literary and rhetorical strategies 

often referring to food, its production and consumption. The article sketches the characteristics of human 

dependency on food in the different forms of crisis literature. It offers an overview on key features of 

hermeneutics of food in biblical texts on the backdrop of the Covid-19 pandemic.  

 

Zusammenfassung: Biblische Texte reagieren auf Krisensituationen mit verschiedenen literarischen und 

rhetorischen Strategien, wobei Nahrung eine zentrale Rolle spielt. Der Artikel skizziert die Merkmale der 

Abhängigkeit von Nahrung in diesen unterschiedlichen Formen der Krisenliteratur. Er bietet einen Überblick 

über die wichtigsten Merkmale einer Hermeneutik der Nahrung in biblischen Texten vor dem Hintergrund der 

Covid-19 Pandemie. 

 

Peter Altmann, Sword, Plague, and Hunger: Covid through the Eyes of the Prophet 

Jeremiah 
 

Summary: This article investigates the origins and development of the triad of the “sword, plague, and hunger” 

in the Hebrew Bible with a focus on the book of Jeremiah. This biblical perspective is compared with ways 

that several current communities encounter the exacerbation of food insecurity as a result of the pandemic on 

top of situations already strained by war and structural inequality.  

 

Zusammenfassung: In diesem Beitrag werden die Ursprünge und Entwicklung der Trias von “Schwert, Pest 

und Hunger” in der Hebräischen Bibel mit einem Schwerpunkt auf dem Buch Jeremia untersucht. Diese 

biblische Perspektive wird mit der Art und Weise verglichen, in der mehrere Gemeinschaften aktuell mit der 

Verschärfung der Ernährungsunsicherheit infolge der Pandemie konfrontiert sind, die zu der bereits durch 

Krieg und strukturelle Ungleichheit belasteten Situation hinzukommt.  

 

Andrew T. Abernethy, Centralization and Decentralization at the Table: Esther, Isaiah, 

    and COVID-19 Religious Feasts in Dialogue 
 

Summary: This article draws upon cultural anthropology and intertextuality to explore the topic of (de-) 

centralized feasting in the HB/OT and how this maps onto religious feasting amidst Covid-19. A dialogue 

between the decentralized meal of Purim in Esther 9 and the centralized eschatological banquet in Isaiah 25,6–

8 by means of dialogical imagination results in a reading that coordinates the ideal of centralized feasting with 

the diasporic reality of decentralized feasting in Purim.  
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Zusammenfassung: Dieser Artikel stützt sich auf Kulturanthropologie und Intertextualität, um das Thema (de-

) zentralisierte Feiern in der HB / dem AT zu untersuchen und wie dies auf religiöse Feste in Zeiten von Covid-

19 abgebildet wird. Der mit Hilfe von kanonischer Imagination durchgeführte Dialog zwischen der dezentralen 

Mahlzeit anlässlich von Purim in Esther 9 und dem zentralisierten eschatologischen Bankett in Jesaja 25,6-8 

führt dazu, dass das Ideal einer zentralisierten Mahlfeier mit der Realität der dezentralen Purimfeier in der 

Diaspora in Einklang gebracht wird. 

 

Michelle A. Stinson, Summer and Winter, Seedtime and Harvest: Re-Considering the 

Psalter’s Agrarian Hope in a Season of Covid 
 

Zusammenfassung: Dieser Artikel führt das Konzept der agrarischen Hoffnung ein, eine Idee, die in der 

Verheißung der Schöpfungsordnung in Genesis 8,21-22 wurzelt. Vor dem Hintergrund der ökologischen und 

agrarischen Realitäten des alten Israel sowie unserer eigenen Erfahrung einer anhaltenden Pandemie bieten die 

‘Wallfahrtspsalmen’ (Ps 120-134), insbesondere Psalm 130 und 126, einen Zugang, die rhetorische Kraft der 

Jahreszeiten der Natur und der landwirtschaftlichen Rhythmen zu betrachten, um in unsicheren Zeiten 

Hoffnung zu wecken. 

 

Summary: This article introduces the concept of agrarian hope, an idea rooted in the promise of creational 

order found in Genesis 8,21-22. Considered within the environmental and agrarian realities of ancient Israel, 

as well as our own experience of a prolonged pandemic, the ‘Psalms of Ascents’ (Pss 120-134), in particular 

Psalm 130 and 126, offer an avenue to consider the rhetorical power of nature’s seasons and agriculture’s 

rhythms to instill hope in uncertain times. 

 

Timothy Yap, Food as Rebellion: The Function of the Motif of Food in the book 

 of Daniel 
 

Summary: The purpose of this article is to understand how the motif of food functions within Daniel 1 and 5. 

What is the significance of Daniel and his compatriots’ rejection of the royal food? Why is Daniel 5 situated 

in the context of a feast? How does an understanding of the protocols of how a banquet functions help us to 

understand the passage? First, this article argues that the motif of food is used in Dan 1 as a means of rebellion. 

Second, in situating Daniel 5 within the context of a banquet, the protocols associated with feasting are used 

by 67 Dietler, Feasts and Commensal Politics, 87. 18 the narrator to denigrate Belshazzar. Through the 

overturning of the power, responsibilities, and status of the host, we see how the narrator turns Belshazzar from 

an arrogant host to being a lifeless corpse within the hours of a single night. 

 

Zusammenfassung: In diesem Artikel geht es darum, zu verstehen, wie das Motiv des Essens in Daniel 1 und 

5 funktioniert. Welche Bedeutung hat die Ablehnung der königlichen Speise durch Daniel und seine 

Landsleute? Warum ist Daniel 5 im Kontext eines Festmahls angesiedelt? Wie hilft uns das Verständnis der 

Protokolle, wie ein Festmahl funktioniert, den Text zu verstehen? Erstens wird in diesem Artikel argumentiert, 

dass das Motiv des Essens in Dan 1 als Mittel der Rebellion verwendet wird. Zweitens: Indem Daniel 5 in den 

Kontext eines Festmahls gestellt wird, werden die mit dem Festmahl verbundenen Protokolle vom Erzähler 

benutzt, um Belsazar zu verunglimpfen. Indem er die Macht, die Verantwortung und den Status des Gastgebers 

umstößt, sehen wir, wie der Erzähler Belsazar innerhalb der Stunden einer einzigen Nacht von einem 

arroganten Gastgeber zu einem leblosen Leichnam macht. 
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2021, ISBN 9780567679819 (epdf). 
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Jeremiah W. Cataldo, Imagined Worlds and Constructed Differences in the Hebrew Bible ( The Library of 
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Bildender Kunst (SBR 19), VI + 269 p. (hardcover), € 99,95, Berlin: de Gruyter 2021, ISBN 978-3-11-
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Jacob Stromberg / J. Todd Hibbard (eds.), The History of Isaiah. The Formation of the Book and its 

Presentation of the Past (FAT 150), IX + 590 p., € 164,00, Tübingen: Mohr Siebeck 2021, ISBN 978 -3-
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Juan Antonio Ruiz Rodrigo, Desde la Atalaya Hermenéutica de Isaías. La Función Literaria y Teológica de 

Is 12 dentro del Libro de Isaías, 286 p., € 24,70, Madrid: CSIC 2021, ISBN 978-8400109028. 

 

George Athas / Beth M. Stowell / Daniel Timmer / Colin M. Tofelmire (eds.), Theodicy and Hope in the 

Book of the Twelve (The Library of Hebrew Bible/Old Testament Studies 705), XI + 286 p., £ 76,50, London 

et al.: Bloomsbury T&T Clark 2021, ISBN 9780567695352; ePDF 978-0-5676-9536-9. 

 

Beate Ego, Tobit (IEKAT), 388 S., geb., € 99,00, Stuttgart: Kohlhammer 2021, ISBN 978 -3-17-020443-0.  
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